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 آق�ای اقباش�اوی! حالا كه چند ماه از جش�نواره فجر 
گذشته و فیلم شما روی پرده  رفته، برای مخاطب عام كه 
باید بین فیلم های مختلف مواردی را برای تماشا انتخاب 
كند، »اسفند« را چه نوع فیلمی معرفی می كنید؟ یک فیلم 

پرتره؟ یک اثر تاریخی؟ یک كار اكشن؟ یا چیز دیگر؟
درباره ماهیت این فیلم می توانم بگویم »اسفند« فیلمی 
اس��ت که تلاش کرده در وهله اول برهه ای مهم از تاریخ 
کشور را به شکلی باورپذیر در مکان های واقعی با پیوست 
پژوهشی و نگاهی رئالیستی نشان دهد و این آورده بزرگی 
برای تماشاگر ایرانی است. به همین دلیل از مردم خواهش 
می کنم زحمتی که گروه چند صدنفره »اسفند« کشیده 
است تا در ۳ سال گذشته فیلمی بر اساس واقعیت بسازد 
و راوی دوره پرعظمتی از تاریخ معاصر باش��د را ببینند. 
مخاطب��ان در این فیلم با چهره ه��ای جدید و جغرافیا و 
لوکیشن های متنوع و زیبا مواجه می شوند که در دشت 
و هور و بیابان تصویربرداری ش��ده و این تنوع لوکیشنی 

چشم نواز است.
 ش�اید عادت مخاطبان س�ینماروی ما در این سال ها 
كمی تغییر كرده باشد و تمام ویژگی هایی كه شما از آنها 
صحبت كردید، از اولویت بعضی ها خارج شده باشد. فکر 
می كنید چه چیزی بتواند آنها را ترغیب كند بیایند و این 

فیلم را ببینند؟
تماش��ای »اس��فند« در قیاس با فیلم های سینمایی 
محصور در آپارتمان ها و فضاهای بسته مصداق یک نفس 
کشیدن است؛ فیلمی که طبیعت جنوب ایران را به شکلی 

زیبا به تصویر می کشد.
 در گفت وگوی قبلی مان با شما كه مربوط به ایام جشنواره 
فجر بود، این پرسش مطرح شد كه چطور شد از بازیگر 
چهره استفاده نکردید؟ شما هم پاسخ دادید برای اینکه 
برای  ما اصالت فیلم مهم بود؛ چون اینها باید عربی صحبت 
كنند. حالا كه نوبت به اكران عمومی رسیده، در نبود بازیگر 
چهره، فکر می كنید چه چیزی بتواند مخاطبان عام را به 

دیدن فیلم شما ترغیب كند؟
ای��ن فیلم فرصت دیدن بازی ه��ای بازیگران جدید و 
توانمند ایرانی است؛ کسانی که تئاتری بودند و سال ها در 
این عرصه تلاش کردند و اینجا نقش های اصلی را دارند. 
یکی از این بازیگران رضا مسعودی است که نامزد سیمرغ 
بلورین بهترین بازیگر نقش اول مرد شد و تماشای هنرنمایی 

او و دیگران قطعا برای تماشاگر جذاب خواهد بود. 
 كسی كه »اسفند« را ندیده، ممکن است تصور كند با 
یکی از فیلم های جنگی و پرتره، ش�بیه موارد متعددی 
كه در این سال ها ساخته شده اند مواجه خواهد بود. شما 
وقتی می خواستید سراغ این سوژه بروید، نقطه متمایز آن 

و مزیتش را در چه چیزی می دیدید؟
»اسفند« راوی بخش مس��کوت مانده جنگ ایران 
و عراق و ش��یوه های زیس��ت مس��المت آمیز آدم هایی 
ب��ا زبان های مختل��ف به عنوان هموط��ن و جنگیدن 
جوانمردانه و با دس��ت خالی اس��ت. یعنی دوره ای که 
مردم با مهربانی و اتحاد دس��ت به دس��ت هم دادند تا 
خاک وطن حفظ شود. »اسفند« درباره قصه ای سری و 
شنیده نشده است که امروز می توان آن را شنید. شهید 
علی هاشمی که قهرمان فیلم ما است، به رغم کار بزرگی 
که در آن دوران انجام داد، شناخته شده نیست. شناخته 
نشدن ایش��ان به دلیل ویژگی های ذاتی و نیز ماهیت 
کارشان بود؛ این یکی از دلایلی است که مخاطبان را به 
دیدن فیلم تشویق می کنم. در حقیقت علی هاشمی و 
همراهانش کاری به شدت سری انجام می دادند و کمتر 
شناخته و دیده می شدند که این باعث می شد خیلی ها 
آنها را نشناسند. از دیگر سو زمانی که ایشان شهید شد، 
کسی شهادتش را ندیده بود و مفقودالاثر شده بود. در 

نتیجه ابهامات پیرامون ایشان بیشتر شده بود. از روزی 
که ایشان شهید شد تا زمانی که پیکرش پیدا شد 22 
س��ال طول کشید و این مهم ترین دلیل مهجور ماندن 
این شهید در طی دهه هاست. البته بخش شهادت ایشان 
در فیل��م ما نیامده و این فیلم صرفاً روایت یک مقطع 
پیروزمندانه است. من خودم این فیلم را خیلی دوست 
دارم و خدا را بسیار شاکرم و عقیده دارم که اول لطف 
خدا و سپس همراهی خانواده شهید و همکاری خوب 
تمام عوامل فیلم موجب ش��د در تولید »اس��فند« به 

حداکثر آن چیزی که تصورم بود برسم.
 پرتکرارتری�ن چیزی كه از مخاطب�ان فیلم درباره اش 

شنیدید چه بوده است؟
اغلب می گویند شهید علی هاشمی برای شان سمپات و 
جذاب و دوست داشتنی بوده است اما نقد پرتکرارشان این 
بود که فیلم کمی طولانی است. فیلم 117 دقیقه بود و در 
نسخه اکران عمومی 6 دقیقه کوتاه تر شده است. البته من 
از آن 117 دقیقه دفاع می کردم و توضیحم این بود که این 
دقایق راوی برهه ای 1۳ ماهه با جزئیات بسیار است که 
باید فرصت داستان گویی برای کارگردان و فیلمنامه نویس 
محقق می شد تا اثر شتابزده نشود اما در نهایت 6 دقیقه در 
نسخه عمومی از فیلم کم کردیم و بر این اساس لازم است 
تاکید کنم: تماشاگرانی که فکر می کردید فیلم طولانی 

است، بیایید و ببینید که این نسخه کوتاه تر شده است.
 از منظر فنی و زیبایی شناختی توجه خیلی ها به تصاویر 
تالاب هور جلب شد كه زیبا و منحصربه فرد است. البته در 
سینمای امروز معمولا از دكور یا جلوه های ویژه برای ضبط 
این تصاویر استفاده می كنند كه شما این كار را نکردید. 
چطور شد این دشواری بزرگ را متحمل شدید و خواستید 

در خود منطقه هور فیلم را جلوی دوربین ببرید؟
فروتنانه از این تعریف تش��کر می کن��م و علت آن را 

در وهل��ه اول همراهی تیمی قدرتمند و یک کار 
گروهی همدلانه از فیلمبرداری، صدابرداری 

و ت��دارکات گرفته تا کس��انی که ایمنی 
کار را ب��ر عهده داش��تند، می دانم. من 
س��ابقه دس��تیاری کارهای بزرگ و کار 
با کارگردانان صاحبن��ام و انواع ژانرهای 
سخت را در کارنامه داشتم که این سابقه 

به یاری ام آم��د تا آنچه باید را 
انجام دهم. در نهایت اینکه 

خوزستان سرزمین آباء 
و اج��دادی ام ب��وده 
اس��ت و از کودکی 
هور را می شناختم 
که کمک کرد تا 
این کار این گونه 

به ثمر بنشیند.

اسماعیل علیزاده، تدوینگر جوان ایرانی که در فجر 
امسال 2 فیلم »اسفند« و »صددام« را داشت، پیش از 
این هم آثار دیگری مثل سریال »یاغی« و فیلم »شنای 
پروانه« را تدوین کرده بود اما شاید همکاری اخیرش 
با دانش اقباش��اوی، به لحاظ فنی و زیبایی شناختی، 
س��نگین ترین پروژه ای باش��د که تاکنون انجام داده 
اس��ت. علیزاده در این گفت وگو درباره فیلم »اسفند« 
و چالش های��ی که برای تدوین آن داش��ت، گفت: »با 
توجه به س��ابقه همکاری ام با مرحوم جلیل شعبانی، 
تهیه کننده فیلم و همچنین دوستی دیرینه ام با دانش 
اقباشاوی، کارگردان فیلم، برای تدوین این اثر دعوت 
به کار شدم. من از ابتدا با پروژه آشنا و با دیدگاه های 
اقباشاوی و اینکه چه هدفی از ساخت این فیلم دارد، 

کاملا هم راستا بودم.
درباره تجربه تدوین »اسفند« که فیلم خاصی است 
می توانم بگویم چند چالش بزرگ و عمده داشتیم. یکی 
از بزرگ ترین چالش ها در تدوین این کار، دو زبانه بودن 
آن بود. فیلم با زبان عربی و فارسی روایت می شود و این 
خود به یک چالش بزرگ برای تدوین تبدیل شد. باید 
تم��ام جزئیات را به دقت تنظیم می کردیم تا تغییرات 
زبانی در راستای فضای داستانی و جغرافیایی قرار بگیرند.

نکته بعد زمان روایت است. فیلم قرار بود داستانی 
طولانی، حدود یک سال از زندگی شهید علی هاشمی 
را پوشش دهد. زمانی که به این موضوع فکر می کنید، 
متوجه می شوید چطور باید یک مدت زمان طولانی را 
در یک فیلم س��ینمایی 100 دقیقه ای جا بدهید. این 
مورد به خودی خود کار تدوین را دشوار می کرد، چراکه 
باید ضمن حفظ انسجام داستانی، از زمان ها و لحظات 

مهم عبور می کردیم. 
چالش  سوم در روند تدوین ایجاد تعادل بین ریتم های 
مختلف فیلم بود. »اسفند« در ژانرهای متفاوتی مانند 
معمایی - جاسوسی و اکشن حرکت می کند. هر یک 
از ای��ن ژانرها نیاز به رویکرد متفاوتی داش��تند. برای 
بخش های جاسوسی فیلم، باید 
ریت��م آرام و پرجزئیات 
می گرفتیم  نظ��ر  در 
تا تنش ه��ای درونی 
ش��خصیت ها بخوبی 
ش��وند،  داده  نمایش 
در حالی که بخش های 
اکش��ن ب��ه ی��ک ریتم 
پران�������رژی و 
نگی��ز  هیجان  ا
نیاز داشتند.

چهارمین جنب��ه چالش  برانگیز فیل��م، جغرافیای 
داس��تان بود. هور با فضای باز و بیکران خود، به نوعی 
تضاد با تنش ها و اتفاقات پرخطر داستان ایجاد می کرد. 
برای من، ایجاد تعادل میان این 2 جنبه یعنی فضای 
آرام و گسترده هور و تنش های داستان، چالشی اساسی 
بود که در روند تدوین بسیار با آن گلاویز شدم تا نتیجه 

مطلوب به دست آید.
ب��ه طور کل باید توجه کنیم که فیلم های تاریخی 
نیاز به دقت و حساسیت بالایی دارند. وقتی فیلمی با 
موضوع تاریخی ساخته می شود، باید به جزئیات بسیار 
توج��ه کنید. هر وس��یله ای ک��ه در صحنه به نمایش 
درمی آید، حتی کوچک ترین جزئیات مانند سلاح ها، 
لباس ها و گریم ها باید با دقت طراحی شوند. مخصوصاً 
درباره شخصیت هایی که هنوز در قید حیات هستند 
و مخاطب بخوبی با آنها آشناس��ت، باید کاملا از نظر 
تاریخی به این جزئیات توجه ش��ود. مهم ترین دغدغه 
من در تدوین این فیلم، حفظ نکات تاریخی و هم زمان 
حفظ انسجام درام سینمایی بود. در کنار این، باید توجه 
ویژه ای به مردم  شناس��ی فیلم داش��ت، زیرا بازنمایی 
درس��ت مردم یک دوره تاریخی، تنها با نمایش گریم 
و لباس امکان  پذیر نیس��ت. باید اخلاق، عادات، سبک 
زندگی و ارزش های مردم آن دوره در فیلم به نمایش 
گذاش��ته شود. در واقع، از دید من این مهم ترین وجه 

از بازنمایی تاریخ است.
در فیلم »اسفند«، تیم تولید تلاش کرده است دهه 
60 را همان  طور که بود به تصویر بکش��د. امروز شاید 
بسیاری از خصوصیات رفتاری مردم تغییر کرده باشد 
اما در فیلم باید دقیقا ویژگی های آن دوران را نشان داد. 
این موضوع از سوی دانش اقباشاوی، کارگردان فیلم، 
بخوبی رعایت شده بود و من هم سعی کردم در مرحله 
تدوین، این حساسیت ها را رعایت کنم تا نسخه فیلم 

نهایی با واقعیت تاریخی مطابقت کامل داشته باشد.
»اسفند« از نظر داستانی و محتوایی بسیاری از ابعاد 
جدید و ن��ادر درباره جنگ ایران و عراق را به نمایش 
می گ��ذارد که کمتر به آن پرداخته اس��ت. معمولا در 
فیلم ه��ای جنگی، بیش��تر به عملیات ه��ا و نبردهای 
س��نگین پرداخته می ش��ود اما »اسفند« نشان  دهنده 
بخش ه��ای دیگری از روزهای جنگ اس��ت که برای 
مخاطب تازگی دارد؛ مانند برنامه ریزی ها، شناسایی ها 
و ایده  پردازی ها. ش��خصا برای من همیشه جالب بود 
بدان��م اف��رادی که در خط مقدم جبه��ه نبوده اند، در 
ط��ول عملیات ها چه می کنند. یکی از دلایل جذابیت 
فیلم هم جنبه مردم شناسی آن است. این فیلم تجربه 
زندگ��ی در می��ان بومی های خوزس��تان و همچنین 
هورنشین ها را به مخاطب منتقل می کند. مخاطب در 
این فیلم به سرزمین های دور می رود و حتی در اعماق 
هور به جست وجو می پردازد. این جنبه مردم شناسی 
و مستندنگاری فیلم، آن را به یک اثر معتبر و جذاب 
تبدیل کرده است. به علاوه تریلرهای جاسوسی همیشه 
جذابیت خاص خود را دارند و وجه معمایی و جاسوسی 

»اسفند« هم یکی از ویژگی های جذاب آن است. 
در مجموع از لحاظ فنی و زیبایی شناختی می شود 
درباره »اس��فند« اینطور جمع بندی کرد که تصاویر 
سینمایی و جذاب فیلم به شدت با پرده عریض سینما 
سازگاری دارند و می توانند مخاطبان را به خود جذب 
کند. اگر کسی بخواهد یک تجربه سینمایی متفاوت 
از جنگ ایران و عراق و زندگی مردم در آن دوران 
را به دس��ت آورد، »اسفند« فیلمی است که نباید 
آن را از دس��ت بدهند. طبعا ارزش های فیلم روی 

پرده بزرگ سینما بهتر خود را نشان می دهد«.

دانش اقباشاوی که پیش از این 
با فیلم هایی مثل »تاج محل«، 
»زاپاتا« و یک اپیزود از »هیهات« 
شناخته شده بود، بعد از سال ها 
تلاش بابت ساخت فیلمی درباره 
ش��هید س��یدعلی هاشمی، در 
نهایت توانست در جشنواره فجر سال گذشته با »اسفند« در بخش 
مسابقه حاضر شود؛ آن هم در حالی که درست در همین دوره از 

فجر فیلم دیگری درباره شخصیت همین قهرمان حضور داشت. 
البته »اش��ک هور« به مقطع دیگری از زندگی شهید هاشمی 
پرداخته بود و از زاویه دید مادر چش��م انتظارش به ماجرا نگاه 
می کرد و »اسفند« روایت به دست آمدن یک پیروزی در شرایطی 
دور از انتظار و غافلگیرکننده را داشت. در ایام برگزاری جشنواره 
فجر با دانش اقباشاوی، کارگردان فیلم »اسفند« گفت وگویی انجام 
داده بودیم که بیشتر سمت توصیف شخصیت شهید هاشمی 
رفت؛ چه اینکه خیلی ها او را چنانکه شایسته است نمی شناختند 

و حالا که به واسطه 2 فیلم آن دوره از جشنواره، از وجود چنین 
شخصیتی مطلع ش��دند، برای شان شگفتی و بهت ایجاد شد. 
علی هاشمی زندگی و زمانه ای را سپری کرد که بر اساس آن، 
همچون سرزمین مادری اش ایران، جایی که برای آن جنگید و 
در آغوشش جان داد، او را به واقع مستحق عبارت مظلوم مقتدر 
می کرد. حالا که از 17 اردیبهشت ماه، یعنی حدود 2 ماه بعد از 
جشنواره فجر، فیلم »اسفند« به اکران عمومی رسیده است، با 
دانش اقباشاوی گفت وگوی دیگری انجام داده ایم که بیشتر ناظر 

به خود فیلم است. در پیوست این گفت وگو با اسماعیل علیزاده، 
تدوینگر جوان »اسفند« هم گفت وگویی کرده ایم که در آن به 
چالش های خاصی که تدوینگر چنین فیلمی پیش رویش دارد 
اشاره می شود. این گفت وگو حاوی نقاط فنی مفید و آموزنده و 
در عین حال ساده و قابل فهمی است. در ادامه نیز نظر ۳ نفر از 
اهالی سینما را که فیلمساز یا منتقد بوده اند و دید مثبتی نسبت 
به فیلم »اسفند« داشتند آورده شده که در آن توضیح می دهند 

چه چیزهایی از این فیلم برای شان جالب بوده است.

پرونده  »وطن امروز« درباره فیلم »اسفند« كه به روایت بخشی از زندگی شهید علی هاشمی پرداخته است

طلوع از مشرق هور

وی پرده ببینیدمظلوم مقتدر حتما باید ر را  اسفند 

پیامبر اعظم)ص(: 

امتم همواره در خير و خوبى اند تا وقتى كه يكديگر را دوست 
بدارند، نماز برپا دارند، زكات بدهند و ميهمان را گرامى بدارند؛ 

پس اگر چنين نكنند به قحطى و خشكسالى گرفتار مى شوند. فرهنگ و هنر
یکشنبه 28 اردیبهشت 14۰4

وطن امروز    شماره 4319

آخرین درس یک كولی
آخری��ن حرف��ی  و 
کولی������ان  از  که 
 ف��را گرفت���ه ام این 

است:
- در هیچ کجا

توقف مکن!
احمد عزیزی/ ناودان الماس
کتاب نیستان - صفحه 7۵

***
آیت الله بهجت و جاسوسان غرب!

ملتفت باشید! حیات فرنگی ها با جاسوس است، 
تا به حال بر سر ما هر چیزی آوردند، از جاسوس ها 
آوردند. ملتفت باشید! اطراف خودتان را نگاه کنید، 
گاهی می شود به چند واسطه، به جاسوس می رسند. 
اینها یک فطانتی است که خدا باید این زرنگی را بدهد 

که آدم، گول دروغگوها را نخورد!
محمدتقی بهجت فومنی/ رحمت واسعه

انتشارات مرکز حفظ و نشر آثار آیت الله بهجت 
صفحه 76

***
 وصیتنامه ضداروپایی 

فرانتس فانون
برویم... رفقا! بهتر آن است که از هم اکنون ساحلی 
دیگر بجوییم. دیواره شب سیه و دیرپایی را که در آن 
غرقه ایم، بش��کافیم و بیرون رویم. باید روز تازه ای که 
سر برمی آورد، ما را استوار و نستوه، آگاه و اندیشمند، 
مصمم و گستاخ بازیابد. بر ماست که با رؤیاهای خویش 
وداع کنی��م و باورهای کهنه و دوس��تی های پیش از 
زندگی مان ]عصر اس��تعمار[ را رها سازیم، وقت مان را 
با وردخوانی های بی ثمر و با تشبه جویی ها و همرنگ 
محیط ش��دن های تهوع آور تلف نکنی��م. این اروپا را 
ترک گوییم؛ اروپایی که یکسره از انسان حرف می زند 
اما هر جا او را می یابد، در هر گوشه کوچه هایش و در 
هر گوشه دنیا کشتارش می کند. قرن هاست که اروپا 
پیشرفت توده های انسانی دیگر را متوقف کرده و آنان 
را بنده مقاصد و نیز ش��کوه و جلال خویش س��اخته 
است. قرن هاست که این اروپا به نام افسانه اندیشمندی 
و شایستگی که ادعایی است، تقریبا تمام انسانیت را 
خفه کرده است. امروز نگاهش کنید: درمانده و حیران 
می��ان 2 انفجار گیر کرده اس��ت؛ یکی انفجار اتمی و 
دیگری ازهم پاش��یدگی معنوی... پس برادران! چرا و 
چگونه نباید دریافت که ما راهی بهتر از دنباله روی این 
اروپا داریم؟ امروز ما می دانیم که انسانیت برای هر یک 
از پیروزی های فکر اروپا، این اروپایی که دائم از انسان 
سخن می گفته و همواره اعلام می کرده که تنها در غم 
انسان است، چه رنج ها که نبرده است. برویم رفقا! قصه 
اروپا برای همیش��ه به سر رسیده است؛ راه دیگر باید 
جست. ما امروز به هر کاری تواناییم، به شرط آنکه از 
اروپا تقلید نکنیم و نیز بدان شرط که آرزوی رسیدن به 
اروپا و اروپایی  شدن وسوسه مان نکند. اروپا، دوری چنان 
جنون آمیز و عنان گسیخته برداشته است که امروز هر 
مهارگر و هر خردی از مهار کردنش ناتوان مانده است. 
فرانتس فانون / مغضوبین زمین
ف. باقری - انتشارات مولا- صفحات 298 و 299

***
گاهی اكثریت پوچ و مزخرف است

حقیقت آنکه عقیده ای که همه جاگیر و شایع شده 
است، دلیلی ندارد که پوچ و مزخرف نباشد.  درواقع با 
توجه به سادگی و زودباوری اکثریت ابنای بشر، احتمال 
آنکه یک عقیده پوچ، شایع و همه جاگیر شود بیشتر 

است تا یک عقیده منطقی که نیاز به استدلال دارد.
برتراند راسل/ زناشویی و اخلاق
مهدی افشار - )چاپ دوم، نشر کاویان، 1۳62(
صفحه 68

***
خیام و حکیم نمایان

در روزگاری زیس��ت می کنیم که از دانش��وران 
واقعی، تنها عده ای قلیل، در هزار رنج و محنت باقی 
مانده اند؛ روزگاری است که حکیم نمایان، بر تن باطل 
جامه حق می پوشانند و از حد تزویر و ریا قدمی فراتر 
نمی نهند و علم شان را جز در راه خواست های تن خود 
به کار نمی گیرند. اینان اگر ببینند که کسی مانند 
ایشان سر خودنمایی ندارد، بلکه براستی در پی یافتن 
حق و ترک باطل است، او را خوار می شمرند و تمسخر 
می کنند، و در هر حال خداوند یار و پناه همگان باد!
عمر خیام/ رساله جبر و مقابله
رحیم رضازاده ملک - نشر علم و هنر- صفحه 2٤۳

***
گذرگاه موكب شاه!

شاه: خب هملت! پولونیوس کجاست؟
هملت: سر شام.

شاه: سر شام؟ کجا؟
هملت: نه در جایی که سرگرم تناول طعام باشد، بلکه 
آنجا که می خورندش. انجمنی از کرم های وزیرخوار سر او 
نشسته اند، کرم همانا سلطان خوش خوراکان است. چه، ما 
در پرورش همه گونه جانور می کوشیم تا خود پروار شویم و 
باز خودمان را می پروریم تا کرم ها را چاق کنیم. دولتمندان 
فربه و بینوایان لاغر، با هم تفاوت چندانی ندارند؛ فقط 2 
خورش متفاوت هستند، دو خورش که بر سر یک سفره 

صرف می شوند، و سرانجامِ همه، همین است.
شاه: افسوس! افسوس!

هملت: هر کس امکان دارد که با کرمی که شاهی 
را خورده است ماهی صید کند. و باز از آن ماهی که 

مرگ را خورده است، خود نیز تناول کند.
شاه: منظورت از این سخن چیست؟

هملت: هیچ، فقط می خواهم به شما نشان دهم 
که چگونه ممکن است روده های یک فقیر تهیدست، 

گذرگاه موکب پادشاهی باشد.
ویلیام شکسپیر/ هملت
داریوش شاهین- صفحات 19۵ و 196

گردآورنده:تقی دژاكام

به عبارت دیگران

میلاد جلیل زاده 

از زمان نمایش فیلم اسفند در جشنواره فجر تا وقتی كه این فیلم به عنوان یکی 
از آث�ار اكران دوم نوروزی روی پرده رفت، بس�یاری از منتقدان، فیلمس�ازان و 
صاحب نظران سینما درباره آن به بیان جملاتی ستایش آمیز پرداختند. حتی اگر 
اسفند را خالی از بعضی ایرادات ندانیم، باید به این توجه شود كه چه چیزی در 
این اثر باعث س�تایش هایی تا این حد ش�ورمندانه شده. در ادامه تعدادی از این 
اظهارنظرها كه تا حدودی دلایل علاقه افراد به فیلم »اسفند« را مشخص می كند، 

****آورده شده است.

پذیر و دلنشین باور
احمدرضا درویش، نویسنده و کارگردان سینما، 
»اسفند«، س��اخته دانش اقباشاوی را اثری موفق 
دانست و گفت: به نکات زیادی درباره فیلم »اسفند« 
می توانم اشاره کنم؛ از جمله رابطه ای که میان پشت 
صحنه و جلوی صحنه فیلم کاملا مش��هود است. 
یعنی پشت صحنه فیلم هیچ تضادی با آنچه جلوی 
دوربین از منظومه قلمرو خوزستان طراحی شده، 
ندارد. بعضا مشاهده می کنیم آنچه در گذشته اتفاق افتاده، خیلی تفاوتی با آنچه 
در فیلم می بینیم، ندارد. فیلم یک زندگی قابل باور را به تصویر می کشد. تدوین، 
موسیقی، صدابرداری، بازی بازیگران و دیگر نکات فیلم بسیار خوب است. همچنین 

فضاسازی هایی که در فیلم انجام شده بسیار دلنشین است.
کادرها، عکس ها و تصاویری که در فیلم به مخاطب ارائه می شود، جذاب هستند و 
این جذابیت را فقط می شود بر پرده سینما درک کرد و فهمید و نه در کادر کوچک 
تلویزیون. یعنی فیلم کاملا برای سینما ساخته شده است و عناصر سینمایی در آن 

محسوس است و به چشم می آید.

عبور از مرزهای قبلی
محمدتقی فهیم، منتقد سینما عقیده دارد فیلم سینمایی 
»اسفند« می تواند در ویترین ژانر دفاع مقدس تبدیل به اثری 
ماندگار شود. وی پس از تماشای فیلم گفت: دانش اقباشاوی 
با فیلم »اس��فند« واقعا یک گام بزرگ در سینمای ایران 
برداشته است. بعد از فیلم های »تاج محل« و »زاپاتا« که 
نتوانستند آنطور که باید مطرح شوند، این فیلم به وضوح 
یک اثر بزرگ و قابل اتکاست. اقباشاوی در این فیلم همه 
تجربیات گذشته اش را به کار گرفته، بویژه در همکاری با کارگردانانی چون ابراهیم حاتمی کیا 
و احمدرضا درویش و این تجربیات حالا در »اسفند« به وضوح قابل مشاهده است. این فیلم 
به نوعی عبور از مرزهای قبلی اقباشاوی است. حتی در جنبه های فرمیک و ساختار، تاثیرات 
سینمایی از فیلمسازانی مانند سام پکین پا هم دیده می شود. در صحنه های جنگی، بویژه در 
نمایی که علی هاشمی )با بازی رضا مسعودی( در حال نگاه کردن به روبه رو است و همرزمش 
از پشت تیر می خورد، حرکتش معلق می شود اما هاشمی هیچ واکنشی نشان نمی دهد. این 
پلان، تکان  دهنده است و به شدت تاثیرگذار. بدون اینکه کارگردان بخواهد با خشونت یا اغراق 
آن را نشان دهد، قدرت نمایان می شود. یکی از ویژگی های مهم »اسفند« انتخاب بازیگران 
بومی و عرب  زبان اس��ت. این فیلم از نظر فرهنگی و اجتماعی بس��یار معتبر و اصیل به نظر 
می رسد. انتخاب بازیگران از میان عرب  زبان ها نه تنها به صداقت فیلم افزوده، بلکه پیام مهمی 
را هم منتقل می کند؛ عرب و عجم هیچ فرقی ندارند. این ویژگی باعث می شود »اسفند« به 
یک اثر ملی تبدیل شود و نشان دهد سینما می تواند پل ارتباطی میان فرهنگ ها باشد. به طور 
کلی، »اسفند« می تواند به یکی از آثار ماندگار سینمای دفاع مقدس ایران تبدیل شود. فیلم 
توانسته است با حفظ حساسیت های موضوعی و عدم افتادن در دام های کلیشه ای، تجربه ای 
متفاوت و جذاب ارائه دهد. این فیلم از نظر ساختاری و محتوایی توانسته یک گام مهم بردارد 

و به نظر می رسد تاثیر زیادی در سینمای جنگ خواهد داشت.

شدت بومی و ملی به 
مس��عود فراس��تی پس از تماش��ای فیلم 
سینمایی اسفند به کارگردانی دانش اقباشاوی 
گفت: راستش را بگویم من اصلا آماده نبودم 
که با یک فیلم جنگی جدی به نام »اسفند« 
طرف شوم. من دانش اقباشاوی را می شناختم 
و کاره��ای قبلی این کارگردان را دیده بودم. 
به نظرم او با »اس��فند« جهش بلندی داشته 
اس��ت. فیلم ش��خصیت و فضا می سازد. من تا این لحظه هور را در 2 فیلم 
دیده ام؛ یکی »هور در آتش« و دیگری »موقعیت مهدی« که نمایش هور 
در هر دو متوسط هستند. من در »اسفند« هور واقعی را دیدم و فهمیدم 
بچه های ما چه بیچارگی می کشیدند که از این هور عجیب و غریب و زیبا 
رد شوند تا با دشمن مبارزه کنند. »اسفند« به من یک هور نشان داد که 
فضای آن بیرون از فیلم نیست، بلکه درون فیلم است. صحنه رجز قبل از 
نبرد عالی است. مشابه آن را در سینما کم داریم؛ مثل فیلم های »افق« و 
»موقعیت مهدی«. این صحنه در »اسفند« اما به شدت بومی و ملی است 
و این رجزخوانی شعاری نیست، بلکه واقعی و برخاسته از یک سنت است. 
معلوم است دوربین فیلم شخصیت ها را دوست دارد و به همین خاطر است 
که همه آنها در ذهن من مانده اند. به عقیده من هر آدم ملی این آدم ها را 
دوست خواهد داشت و این ملی بودن شخصیت ها مدیون کارگردان است 
که به خاستگاه خود وفادار بوده. همه شخصیت های محلی، منفی و نظامی 
خوب هستند؛ البته در میان سپاهی ها یک نفر را دوست ندارم! ضمن آنکه 
وقتی دوربین به بچه های جنگ می رسد به سرعت رد می شود و این یک 

ضعف است.


